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Genetic and non genetic effects on mastitis disease in Friesian cows
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ABSTRACT

The data of 1388 productive records for 279 Friesian cows were studied during the period from 1987 to 2008 in dairy farm belonging to Faculty of Agriculture, University of Alexandria.
  The traits under study were total milk yield (TMY, kg), 305 day milk yield (305-dMY, kg), lactation length (LL, days), persistency of lactation (Per, kg), first service period (FSP, days), days open (DO, days), and mastitis score (M.Score). The model included the fixed effects of parity, year of calving, season of calving and age at first calving as fixed effects and errors. Mean of mastitis score was (0.023 ± 0.002).  Analysis of variance showed significant effects (P< 0.0001) of parity, year of calving and age at first calving on mastitis score, while, non significant effects of season of calving on mastitis score. Heritability estimate for mastitis score was 0.119. Also, genetic correlation among mastitis score and all traits studied were positive, while, phenotypic correlation were lower positive and negative values. Also, estimated breeding values of mastitis score for cows, dams and sires were 0.022, 0.015 and 0.008, respectively. Additions, when the averages of the traits under the study increased the times of infection increased except persistency. Also, the present results showed that numbers of infected cows by mastitis were increased in multiparious, older ages at first calving and winter season.   
الملخص العربى
التأثيرات الوراثية وغير الوراثية على الاصابه بمرض التهاب الضرع فى أبقار الفريزيان
تم استخدام 1388 سجل لبن خلال الفترة من سنه 1987 حتى سنه 2008 لعدد 279 بقرة فريزيان فى مزرعة إنتاج الألبان التابعة لكلية الزراعة جامعه الاسكندريه.
وتتلخص أهداف الدراسه فى:
دراسه تأثير بعض العوامل البيئيه (ترتيب موسم الحليب ، سنه الولادة ، موسم الولادة و العمر عند أول ولادة) وكذلك تأثير الطلوقه على صفه معدل الاصابه بالتهاب الضرع وكذلك دراسه العلاقه مابين صفة معدل الاصابه بالتهاب الضرع وبعض الصفات الانتاجيه (انتاج اللبن المعدل لـ 305 يوم ، انتاج اللبن طوال الحياة الانتاجيه ، اعلى متوسط انتاج لبن و المثابرة على الحليب) وبعض الصفات التناسليه (الفترة المفتوحه) ، كذلك تم تقدير بعض المعايير الوراثيه والمظهريه (المكافئ الوراثى ، الارتباط الوراثى والارتباط المظهرى) وكذلك تم تقدير القيمه التربويه لصفه معدل الاصابه بالتهاب الضرع.

والنتائج المتحصل عليها يمكن استعراضها بايجاز فيما يلى:
بلغ المتوسط العام لصفه معدل الاصابه بالتهاب الضرع 0.023± 0.002   ، وقد كان لكل من الطلوقه وترتيب موسم الحليب وسنه الولادة والعمر عند أول ولادة تأثير عالي المعنوية على صفه معدل الاصابه بالتهاب الضرع بينما لم يكن لموسم الولادة أى تأثير معنوى على تلك الصفه. 
  

وقد وجد أنه لم تكن هناك أى اختلافات أو فروقات معنويه ما بين متوسطات كل من صفه انتاج اللبن المعدل لـ 305 يوم وصفه أعلى متوسط انتاج لبن وصفه المثابرة على الحليب ، من جهه أخرى وجدت هناك اختلافات معنويه ما بين متوسطات كل من صفه انتاج اللبن الكلى طوال الحياة الانتاجيه ومتوسطات صفه الفترة المفتوحة.

قيمه المكافئ الوراثي لصفه معدل الاصابه بالتهاب الضرع بلغت  0.119 ، فى حين أخذت جميع قيم الارتباط الوراثى بين تلك الصفه والصفات الانتاجيه والتناسلية موضع الدراسة قيما موجبه بينما كانت قيم الارتباط المظهرى بين تلك الصفه و والصفات الانتاجيه والتناسلية تحت الدراسه منخفضه وأخذت قيما موجبه وأخرى سالبه.

وكانت القيمه التربويه لصفه معدل الاصابه بالتهاب الضرع للأبقار والأمهات والطلائق 0.022 ، 0.015 ، 0.008 على الترتيب.
